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Hermed fremsættes følgende forslag til forespørgselsdebat i henhold til § 36 i Forretningsorden for 
Inatsisartut:

Forslag til  forespørgselsdebat om, hvordan vi bedst udnytter vores fangst af laks til inden-
lands konsum 
(Medlem af Inatsisartut Karl Lyberth, Siumut) 

Begrundelse:
Ifølge den internationale aftale med NASCO (North Atlantic Salmon Conservation Organization), 
som gælder for 2009 - 2011 er den grønlandske fangst af laks kun til indenlands konsum. I aftalen 
nævnes det ligeledes, at der ikke kan være nogen kommerciel eksport af laks. Således fremgår det 
ikke af denne aftale, at der skulle være et forbud mod kommerciel udnyttelse af laksefangsten, så 
længe den er til indenlands konsum i Grønland.  

Der er jf. § 5, stk. 1, nr.1 i ”Hjemmestyrets bekendtgørelse nr. 21 af 10. august 2002 om fiskeri af 
laks” mulighed for en kvoteret indhandling til indhandlingsselskaber. Selvom det ikke fremgår af 
bekendtgørelsen gælder denne regel ifølge Naalakkersuisut for laksefiskeri med eksport for øje. 
Der forekommer således ikke hindringer for at kunne indhandle til fabriksanlæg, så længe det er 
med henblik på indenlands konsum. Det fremgår dog af meddelelsen på Naalakkersuisuts hjem-
meside fra 18. juli 2011, at erhvervsfiskere kun må sælge laks til brætter og lokale institutioner  
som hospitaler,  hoteller,  restauranter mv.,  men ikke til fabriksanlæg. Via min kontakt med det 
grønlandske erhvervsliv, herunder detailbranchen og fiskeribranchen er det min forståelse, at der 
her en vis usikkerhed omkring de gældende regler.  

Vi kan her i landet købe forskellige lakseprodukter, der er grydeklare eller røgede i f.eks. Pisiffik, 
Pilersuisoq og Brugsen, og som er produceret i andre lande. Jeg synes, at det er naturligt, at landets 
egne ressourcer bliver  handlet  i  landets  dagligvarebutikker.  Ikke udelukkende fordi  vores laks 
smager bedre, men fordi vi også skal tænke på at udnytte vores ressourcer, frem for at vi bare im-
porterer fra udlandet. Selvfølgelig er det også et formål, at fiskerne og indhandlingsselskaberne her 
i landet skal tjene penge på disse ressourcer. En mulighed kunne være at øremærke en kvote, som 
kunne indhandles til fabriksanlæg.

I dag fanges der laks til indenlands konsum uden kvote, men med tidsbegrænsning. Det er min for-
ståelse, at fiskerifabrikker og detailbranchen vil være meget interesserede i at indhandle, forar-
bejde og sælge grønlandsk laks. Jeg vil derfor gerne opfordre Naalakkersuisut til at give deres bud 
på, hvordan vi sikrer fornuftige erhvervsmæssige rammer for udnyttelsen af laksen; hvilke regler 
gør sig gældende i dag, og hvordan kan vi ændre dem, så der skabes bedre mulighed for erhvervs-
mæssig udnyttelse af laksen, eller alternativt sikre en mere tydelig formidling, af regelsættet så 
erhvervslivet ved, hvilke regler der gælder for dem.    
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Jeg vil gerne høre partierne i Inatsisartut samt Naalakkersuisut om jeres holdning til, hvordan vi 
bedst udnytter vores fangst af laks til indenlands konsum; lad os skabe en debat om bedre kom-
merciel udnyttelse af laksen til gavn for det grønlandske erhvervsliv. 
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